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E
ls regidors de l'àrea d'Urbanisme,
Lluís Bassas i David Forcada, van
presentar el pla d'habitatge públic

de Torelló per als propers anys. A hores
d'ara, al municipi hi ha cinc promocions
en diferents fases de tramitació, dues de
les quals ja han començat.

Les dues que ja s'han iniciat són les del
sector de La Creu I, en f ase d’estructu-
res, i del sector de La Carrera, on s'estan
enllestint els fonaments. Paral·lelament,
hi ha tres promocions més que estan ulti-
mant la tramitació per iniciar-se. Aques-
tes cinc promocions, a més d'altres que
s'estan negociant, posaran a disposició
dels veïns de Torelló una àmplia oferta
d'habitatge públic, concretament 149
habitatges. Aquesta xifra representa prop
de la meitat dels 360 habitatges públics
que preveu el Pla Local d'Habitatge per
als propers 6 anys. A més, Lluís Bassas
va explicar que s'estan projectant noves
promocions al sector de l'Espona i a la
Campaneria. 

Els preus seran assequibles i les pro-
mocions tindran diferents tipologies: pro-
pietat, l loguer, per a joves, dotacionals,
etc. L'oferta d'habitatge públic de Torelló
no es concentrarà sinó que estarà dis-
persa per diferents punts del municipi.
Les diferents promocions s'aniran execu-
tant paulatinament, en uns terminis de
24 mesos. Segons els regidors, l'actual
situació del sector fa preveure que
aquests terminis seran ostensiblement
més curts.

Torelló tindrà 149 nous habitatges 
de promoció pública els pròxims anys

SECTOR DE LA CREU 1: 24 habitatges de lloguer per a joves
Solar  situat la plaça Segimon Serrallonga cantonada Ronda del Puig. Solar que
l'Ajuntament de Torelló ha cedit a l'Incasòl. Es tracta d'un bloc en tester, de
planta baixa i tres plantes pis, amb 24 habitatges de lloguer per a joves d'un i
dos dormitoris i 9 aparcaments. Termini d'execució - 23 mesos (Previsió tardor
2009). Obra iniciada el juliol de 2008.

SECTOR DE LA CARRERA: 24 habitatges dotacionals per a gent gran 
La promoció està situada entre el carrer del Portal i la Ronda del Puig del sector
de la Carrera, en un solar que l'Ajuntament de Torelló ha cedit a l'Incasòl. Es
tracta d'un bloc, de planta baixa i tres plantes pis, amb 24 habitatges de lloguer
dotacionals per a gent gran d'un i dos dormitoris. Termini d'execució - 23
mesos. Obra iniciada el novembre de 2008.

SECTOR DEL CASTELL II: 17 habitatges de venda 
La promoció està situada en una parcel·la del sector del Castell II, entre l'avin -
guda dels Pirineus i el carrer Progrés, en un solar que l'Ajuntament de Torelló
ha cedit a l'Incasòl. Es tracta d'una actuació de 17 habitatges de venda, 11 dels
quals tenen tres dormitoris, 4 en tenen dos i 2 en tenen quatre, i la seva super -
fície útil oscil·la entre els 60m2 i els 85m2. A la planta soterrani es construirà
un aparcament de 20 places.

SECTOR DEL CASTELL I: 36 habitatges de lloguer al Carrer Comte Borrell 
Construcció d'un espai verd comunitari a la part posterior de l'edifici, que inclou
un aparcament en superfície. L'obra es basa en un projecte de TAC Arquitectec -
tes; Eduard Gascón i Jordi Roig, guanyador del Concurs d'Innovació Tècnica. 
Termini d'execució de 24 mesos 

SECTOR DEL CASTELL I: 48 habitatges de venda al Carrer Mas Torra 
La Fundació Família i Benestar Social portarà a terme la construcció d'una pro -
moció d'habitatges protegits en règim de venda.  Es tracta d'una promoció, de
dos bloc de 24 habitatges cadascun, amb un total de 48 habitatges. Es tracta de
dos blocs, de planta baixa i dues plantes pis, de dos i tres dormitoris. La super -
fície útil dels habitatges va dels 54m2 els més petits, als 75m2 els més grans. 

Les 5 promocions públiques en marxa

El Pla d’Habitatge de Torelló contempla cins promocions que estan en diferents fases
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E
l passat juliol de 2007 l’Ajuntament
de Torelló va acordar concedir, per
un termini de 25 anys, la gestió

administrativa de la futura piscina cober-
ta de Torelló a l’empresa Sports Assis-
tance 2000 S.L. Actualment l’empresa
concessionària gestiona 10 centres
esportius a Catalunya, 3 a Andalusia i 3
a Xile. Sports Assistance 2000 S.L. té un
llarga experiència en la gestió d’equipa-
ments esportius públics i coneix bé les
necessitats i les demandes del sector.

Les obres de construcció de la futura
piscina coberta ja han traspassat l’equa-
dor i avancen al ritme previst. Es preveu
que les noves instal·lacions es podran
obrir al públic el juny del 2009. L’obra
costarà 4,2 milions d’euros i 300.000
euros corresponen a l’equipament de la
instal·lació. 

Ben aviat estarà operatiu un nou web
que permetrà conèixer els detalls de la
nova piscina coberta a totes les persones
que vulguin informa-se’n. Aquest web
oferirà informació permanent de l’evolu-
ció de les obres i permetrà formular pre-
guntes i suggeriments, convidarà a rea-
litzar la pre-inscripció com a abonat i
recollirà els currículums de les persones
que vulguin treballar en la nova piscina.

Recta final de les obres de construcció 
de la nova piscina coberta de Torelló

Com ja és habitual, després
de festes, l'Ajuntament

posarà a disposició dels ciuta -
dans quatre punts de recollida
dels arbres de Nadal. En aquests
quatre punts, distribuïts pel
municipi, es disposaran uns
espais per tal que els veïns
puguin deixar-hi els arbres, un
cop acabades les festes de
Nadal.

En concret, els punts de reco -
llida s'habilitaran a la plaça Joa -
not Martorell, al passeig del
Firal, a la plaça de l'Alzinar i a la
plaça dels Països Catalans.

Nova recollida 
d’arbres de Nadal
després de festesM

és de 600 tones de materials s'han recollit a la deixalleria de la Vall del Ges, en el període

que va des del mes de gener a l'octubre d'aquest 2008. Aquesta xifra posa de manifest

l'alt grau d'utilització de la instal·lació, especialment per part dels ciutadans de Torelló.

Segons les dades recopilades des de l'àrea d'Obres i Serveis de l'Ajuntament, la deixalleria ha tin-

gut, en aquests 10 mesos, un total de 3.617 usuaris, dels quals 2.994 (el 82,78 %) són de Tore-

lló; 321 usuaris són de Sant Vicenç de Torelló i 256 de Sant Pere de Torelló, mentre que 46 són

d'altres municipis.

Pel que fa al tipus de material recollit, destaquen els 163.940 quilos de runa i els 146.240 quilos

de fusta. Però també s'han recollit 77.977 quilos de xatarra; 27.960 quilos de paper i cartró; 27.840

quilos de poda; 56.710 quilos de voluminosos; 35.400 quilos de vidre; 4.200 quilos d'olis; 11.400

quilos de plàstics; 1.400 quilos de pneumàtics; 3.600 quilos de frigorífics; 1.898 quilos de piles;

9.490 quilos d'especials; 35.530 quilos d'electrònica; i 657 quilos de fluorescents i bombetes. Tot

plegat, suma un total de 604.242 quilos de material recollit.

Estadísticament, les dades constaten que el dia en què es fa un ús més generalitzat de la dei-

xalleria és el dissabte (27,07%), per da vant del dimarts (21,12%), el dimecr es (20,55%), el dijous

(17,17%) i el div endres (14,09%). 

I finalment, la dada sobr e la tipologia dels usuaris de la deixalleria, confirma que, de manera molt

majoritària, l'ús és domèstic (81,35%), i amb mol ta menys rellevància petita indústria (7,89%)

i comerç (7,06%).

La deixalleria de Torelló tanca l’any amb bones xifres d’ús

INSTAL·LACIONS

Piscina gran (25 x 12,5 m.)
Piscina d’aprenentatge 

(12, 5 x 6 m.)
Zones d’aigües

2 Sales d’activitats dirigides
Sala fitness

Solàrium
Vestidors

SERVEIS AMB QUOTA 

Ús lliure dels diferents espais
Ús lliure de les activitats aqüati -

ques i dirigides programades
Ús lliure de la sala de fitness 

amb entrenament personalitzat
Descomptes en altres activitats

com ara el servei mèdic 
i d’estètica
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E
l ple de l'Ajuntament de Torelló, en
sessió extraordinària celebrada el
passat 10 de novembre, va donar

llum verda a les ordenances fiscals per
al 2009. Els impostos i taxes de Torelló
es modifiquen en base a dues premis-
ses bàsiques: que la taxa cobreixi el
cost; i que l'augment no superi l'IPC.
Per això, la major part de les or denan-
ces fiscals de Torelló que es modifiquen
per al 2009 tenen un increment del
4,5% (IPC referenciat el mes de setem-
bre).

Les taxes 

Així, per exemple, la taxa pel subminis-
trament d'aigua potable s'apuja un
4,5%. En la discussió d'una esmena de
l'oposició, que anava en la línia de pri-
mar l'estalvi i penalitzar el consum
excessiu, el regidor d'Hisenda i Plans
Estratègics de Desenvolupament, Pere
Galobardes, va argumentar que la tari -
ficació actual ja aconsegueix aquests
propòsits i va posar de relleu que

aquest any "l'estalvi d'aigua que hauran
fet els ciutadans de Torelló, serà de més
del 5%".

Pel que fa a la taxa de recollida de
deixalles, l'augment serà del 4,46%,
lleugerament inferior a l'IPC. Tant en
aquesta taxa com en l'anterior, els
grups d'ERC i ICV-CdG hi van votar en
contra.

Els impostos

On tampoc no hi va haver unanimitat va
ser en l'Impost de Béns Immobles, amb
el vot contrari d'ERC. Galobardes va
explicar que "l'equip de govern ha fet
una revisió a la baixa del tipus de gra-
vamen" que passa del 0,75 al 0,67%.
Per tercer any consecutiu, aquest
impost es veu afectat per la revisió del
cadastre, per la qual cosa Galobardes
pensa que en el còmput dels tres anys
"a bona part dels ciutadans els ha sortit
força a compte". En base al criteri de
"cadascú paga pel que té", i en funció
de les diferents casuístiques, hi ha famí-

lies a qui no se'ls apuja l'impost o ho fa
imperceptiblement, d'altres a qui se'ls
apuja clarament per damunt de l'IPC, i
fins i tot d'al tres a qui se'ls abaixa. La
recaptació de l'Ajuntament en concepte
d'IBI creixerà un 11,11%, tot i que
l'augment de l'impost no és l ineal i varia
en funció de cada casuística.

I tal com es va establir l'any passat,
en l'impost sobre vehicles s'aplicarà una
bonificació del 30% de la quota en els
titulars de  vehicles amb eficiència
energètica. En relació a l'any anterior,
s'ha revisat el llistat de models suscep-
tibles d'acollir-se a la bonificació.

Pel que fa a les plusvàlues (Impost
sobre l'increment del valor dels terrenys
de naturalesa urbana), s'ha establert un
escalat, en quatre trams, del 2,8 al
3,5%. D'aquesta manera, puja la pres-
sió fiscal sobre els increments de valor
generats en un període d'entre 1 i 5
anys; així pagarà més qui hagi fet la
transmissió amb ànim d'especular.

La resta d'ordenances fiscals modifi-
cades tenen un increment referenciat a
l'IPC, tret de la taxa per portals i entr a-
da de vehicles (guals), que puja nota-
blement, ja que -tal com v an admetre
l'any passat tots els grups municipals-
és un impost desfasat perquè en els
últims anys no s'havia tocat.

Finalment, respecte l'IAE, també des-
taca la bonificació del 25% de la quota
tributària, dur ant un any, a qui engegui
qualsevol activitat empresarial, o bé a
qui incrementi almenys en 15 treballa-
dors, amb contracte indefinit, la mi tjana
de la seva plantilla.

El regidor Pere Galobardes explica
que la taxa ha de cobrir el cost del ser-
vei perquè si s'estipula una taxa inferior
al cost, "a la llarga redundarà en més
impostos". El regidor considera que les
esmenes que va presentar l'oposició
"haurien deixat l'Ajuntament sense els
recursos suficients per atendre les
demandes socials, perjudicant els seg-
ments de població més desafavorits".
"L'objectiu -segons el regidor- és man-
tenir uns serveis de qualitat i que
puguin arribar a tothom", i mantenir el
criteri de "qui més té, més paga".

La majoria d’ordenances fiscals per al 2009
s’incrementen un 4,5% en base a l’IPC 

Calendari de pagaments
fiscals per al 2009

DATES DE PAGAMENT

02/02/2009 a 02/04/2009

03/04/2009 a 04/06/2009

04/09/2009 a 05/11/2009

03/04/2009 a 04/06/2009

04/09/2009 a 05/11/2009

Impost vehicles tracció mecànica

Impost béns immobles urbans

Impost activitats econòmiques

Impost béns immobles rústics

- A aquelles persones que hagin comunicat una domiciliació bancària per als seus rebut s,
se’ls carregarà el rebut en els cinc últims dies previstos per a cada un dels períodes de
cobrament.
- Les persones que no tinguin domiciliat s els seus rebut s en les entit ats bancàries, poden
efectuar el p agament, dins el termini previst, a l’oficina de recapt ació de l’Organisme Autò -
nom de la Diput ació de Barcelona,  a la plaça V ella, trucant al telèfon gratuït 900 502 739 o
bé mmitjançant Internet a l’adreça http://orgt.diba.es, amb t argeta de crèdit o càrrec direc -
te en compte bancari.
- L’IBI es pot fraccionar en dos terminis. El primer termini es pot p agar fins l’1 de juny de
2009 i el segon termini es pot fer efectiu fins el 2 de novembre de 2009.

Taxa cementiri municipal
Taxa escombraries
Taxa clavegueram 

Entrada vehicles - guals

CONCEPTE
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L
'Ajuntament de Torelló ha posat
en marxa una nova campanya
perquè aquest Nadal, valors com

el civisme, el respecte, la sostenibilitat
i l'ecologia estiguin més presents que
mai.

Alhora, la mateixa campanya donarà
l'oportunitat d'expressar-nos i opinar
sobre el que més preocupa als veïns i
veïnes, perquè aquest any tothom
pugui escriure una carta al Reis Mags
d'Orient amb els seus desitjos per al
Torelló de 2009.

‘Tots desitgem, tots f em’, aquest és
el lema d'aquesta campanya, la prime-
ra d'un seguit d'accions amb un únic
objectiu: f er que Torelló sigui el millor
lloc per viure. 

Els que hi vulguin participar han
d’escriure la seva carta amb els seus
desitjos i dipositar-la a qualsevol de
les quatre Bústies dels Desitjos que hi
ha instal·lades a la biblioteca Dos Rius
(plaça Vella, s/n), al Mercat Municipal
(carrer Enric Prat de la Riba, s/n), al
Punt 16 (carrer Sant Feliu,16) i al
Casal de la Gent Gran (Ronda Pollan-

credes, 23). Les cartes es podran
dipositar fins el dia 4 de gener, perquè
durant la Cavalcada del 5 de gener es
lliuraran les cartes dels torellonencs i
torellonenques a  Ses Majestats els
Reis d’Orient.

Després, perquè junts es pugui

construir un poble millor, es publicaran
els desitjos de tots els participants en
una edició especial del Pescallunes.

En aquest Pescallunes trobareu la
carta als Reis, i també la podeu acon-
seguir a les Bústies Reials o al web
www.ajtorello.cat. Participa!!!

L’Ajuntament convida als veïns i veïnes a 
explicar els seus desitjos de futur per Torelló

D
'un temps
ençà, els
mitjans de

comunicació van
plens de la paraula crisi. L'economia
mundial trontolla i les economies
familiars se'n ressenten. La pui -
xança dels últims anys, amb l'im -
puls de sectors com la construcció
al capdavant, s'ha frenat i el fantas -
ma de la desacceleració provoca
desconfiança en la gent. Les dades
no conviden a l'optimisme, almenys
a curt termini.

D'alguna manera, ens haurem
d'acostumar a viure amb aquest
clima d'incertesa. Però això no
vol dir que ens haguem d'ensorrar
en una mena de depressió col·lec -
tiva. Si aixequem el cap veurem

com el món continua en movi -
ment, malgrat tot.

A Torelló, com a tants d'altres
llocs, hi ha coses que no paren,
senzillament perquè no poden
parar. Per això, en aquestes
dates, m'agradaria convidar-vos a
veure com el poble es belluga,
respira, avança... Des de les enti -
tats i col·lectius, fins a l'Ajunta -
ment, passant per tots i cada un
dels ciutadans.

Des de l'òptica de l'Ajuntament,
tenim la vista posada en una
magnífica piscina municipal
coberta que entrarà en funciona -
ment l'any vinent; un nou centre
de dia a ple rendiment; un casal
de la gent gran nou de trinca que
està a punt d'enllestir les obres;

un grapat de promocions que
donaran sortida a l'amplia
demanda d'habitatge públic; unes
escoles que renoven i modernit -
zen les seves instal·lacions; una
llar d'infants que aviat començarà
a aixecar-se; i nous eixos de
comunicacions i noves actuacions
urbanístiques, i nous polígons
industrials  i nous espais verds, i
nous equipaments i nous ser -
veis...

Sincerament crec que les pers -
pectives, tot i la crisi, són fala -
gueres i engrescadores i ens con -
viden a pensar que, quan hagi
passat aquesta mala època, esta -
rem en una posició envejable per
a emprendre el camí del redreça -
ment.

Miquel Franch

Positius malgrat la crisi
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Una cinquantena de persones van participar en la jornada jove del Pla de Joventut

Actes amb participació ciutadana per 
dissenyar el futur Pla Local de Joventut

L
’Ajuntament de Torelló i l’àrea de
Joventut han posat en marxa diver-
ses accions per elaborar un Pla Local

de Joventut que tingui en compte les
propostes de tota la població jove de la
vila. Ja fa temps que el consistori treba-
lla per assolir aquest objectiu amb el
suport i assessorament de la Secretaria
de Joventut de la Generalitat de Catalun-
ya. També hi participa activament un
grup de persones joves que han treballat
i continuen treballant colze a colze amb
l’àrea de joventut. Aquests joves promo-

tors són els autèntics impulsors del Pla
Local de Joventut de Torelló.  

Jornada jove

Una de les accions més representatives
d’aquest projecte va ser la jornada jove
que es va celebrar el 25 d’octubre passat.
L’acte va reunir una cinquantena de per-
sones que es van trobar un dissabte a la
tarda per opinar sobre temes que ens
afecten a tots i a totes. El r esultat d’a-
questa jornada va ser un informe amb
propostes per al Pla Local de Joventut. 

Més oferta educativa i laboral, facilitats
per conciliar vida familiar i laboral, més i
millor participació i cohesió entre els
joves del municipi, ampliar la informació
i les campanyes de sensibilització relacio-
nades amb diferents aspectes de la salut,
noves alternatives i noves propostes per
a l’oci nocturn i activitats culturals que
interessin als joves de Torelló, i solucions
adaptades a la realitat dels joves per
poder accedir a l’habitatge, són, a grans
trets, les propostes recollides que s’inte-
graran al detall al Pla Local de Joventut.

La Xarxa de Debat Educatiu treballa en noves accions

L es regidories de Benestar i Salut Pública, Joventut i Infància i Educació continuen impulsant la Xarxa de
Debat Educatiu, amb la participació de tota la comunitat educativa del municipi, i amb l’objectiu de reflexio -
nar i debatre sobre aquells temes que preocupen a la comunitat educativa. Després de l’èxit de l’Educòme -

tre, un recurs educatiu que s'adreça als adults i també als infants, per posar l'èmfasi en el foment d'hàbits i acti -
tuds que potenciessin l'autonomia funcional, l'autonomia per a la socialització i l'autonomia per a la salut, ara arri -
ben noves accions.

Durant el curs 2007- 2008 es va iniciar tot un procés de debat que va servir per introduir el valor del respecte
com element clau en el desenvolupament de la programació de la Xarxa de Debat Educatiu, ja que entre els actors
implicats hi ha la percepció que els infants i joves no respecten res, que cada vegada són menys tolerants i més
agressius. 

En el curs actual, amb l’objectiu de treballar aquest valor, s'han programat tot un seguit d'actuacions que es
visualitzaran al llarg de l'any 2009.  Ja s’ha preparat un concurs del respecte i la posterior exposició dels treballs
artístics que es presentin al concurs seran algunes de les activitats. També es treballa amb la finalitat de poder
elaborar i editar un material pedagògic que permeti treballar aquest valor a l'aula a partir de tres eixos importants:
el respecte a un mateix, el respecte als altres i els respecte a l'entorn.

L'objectiu final és poder aconseguir que aquesta tasca realitzada des dels centres educatius tingui un impacte
social en la comunitat, de manera que provoqui la reflexió i condueixi a un canvi en la conducta. En aquests
moments, la Xarxa de Debat Educatiu està reflexionant en altres temes educatius, mantenint en tot moment l’es -
pai de trobada de tota la comunitat educativa amb l’objectiu principal de millorar l'educació dels infants i joves de
Torelló.
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L
a regidoria d'Educació, la regido-
ria de Benestar Social i el Casal de
la Gent Gran de Torelló han

impulsat un seguit d’accions educati-
ves per a les persones majors de 60
anys de Torelló.

Xerrades per començar

Un cicle de xerrades informatives i
educatives ha estat la primera activi-
tat que s’ha finalitzat amb un bon
nivell de participació. 

Les sessions s’ha organitzat de
manera temàtica i han servit perquè
els poenents del Centre d’Envelliment
de Catalunya acostessin diferents
temes als participants. El 7 d’cotubre
es va parlar de Fer-se gran: maledic-
ció o oportunitat, i una setmana des-
prés la xerrada es va titular Com pro-
tegir la nostra salut . Els consells de
salut i alimentació, molt importants

en aquesta fase de la vida, van estar
presents també en la tercera xerrada
titulada  El què mengem ens pot aju-
dar a envellir millor?, i el dia 21 d'oc-

tubre es va tancar aquest primer cicle
amb una sessió informativa i educati-
va dedicada a l’ús responsable dels
medicaments. 

En total, amb les quatre xerrades
programades, van passar per la sala
de conferències de Gestiomat 150
persones i una mitjana de 38 assis-
tents per cada xerrada. 

Les regidories d’Educació i Benestar
Social ja preparen més activitats en el
marc de l’espai educatiu per a la gent
gran.

Un cicle de xerrades posa en marxa 
un espai educatiu per a la gent gran 

L’Ajuntament de Torelló ha posat en
marxa un nou servei de neteja de

xoc per ajudar a persones grans de
més de 74 anys i a persones amb pro -
blemes de salut a mantenir la higiene
i l'ordre en el seu domicili. El servei
està subvencionat pel Departament de
Treball i s’allargarà durant 6 mesos.
Les tasques de neteja les realitzen 3
auxiliars de la llar que s’han acollit a
un pla d’ocupació. L'Ajuntament de
Torelló ofereix aquest servei de nete -
ja de xoc a la llar sense cap cost
econòmic per a la persona usuària,
llevat del que fa referència als estris i
productes de neteja que aniran a
càrrec de les persones beneficiaries
del servei. El màxim d'hores de realit -
zació del servei en un mateix domicili
no podrà superar les 18 hores en
total. Per poder optar a aquest servei
cal estar empadronat a Torelló, supe -
rar els 74 anys i tenir un nivell d’auto -
nomia que no permeti realitzar les
tasques de la llar. La sol·licitud s’ha
de presentar a l’àrea de Benestar
Social de l’Ajuntament de Torelló.

Servei gratuït de
neteja a la llar per 
a persones grans

Torelló ja ha tramitat 52 carnets
de persones usuàries del trans -

port adaptat. L'objectiu del trans -
port adaptat és facilitar a les per -
sones usuàries l'accés al Centre de
Dia de la residència Cals Avis, el
Casal de la Gent Gran o el Centre
d'Atenció Primària.

Els usuaris són persones amb
certificat de disminució igual o
superior al 65 per cent i amb mobi -
litat reduïda i també persones de
65 anys o més amb manca d'auto -
nomia personal i amb necessitat de
transport.

Els requisits per accedir al servei
són, d’una banda, estar empadro -
nat a Torelló, disposar del certificat
de disminució amb barem de
mobilitat reduïda o de necessitat
d'ajuda de tercera persona emès
pel Departament d'Acció Social i
Ciutadania de la Generalitat de
Catalunya  i, en el cas de persones
de 65 anys o més, caldrà acreditar
la necessitat de transport adaptat
amb un informe mèdic. 

Torelló continua fent
carnets per disposar

del Transport Adaptat

La regidoria de Benestar Social i l’À -
rea Bàsica de Salut, amb el suport de

la Diputació de Barcelona i amb la
col·laboració de l'Hospital de St. Jaume
de Manlleu i la Fundació Alzheimer de
Catalunya, han impulat un grup de
suport per a cuidadors i cuidadores de
persones que pateixen demències. Les
sessions es van iniciar el 23 d'octubre
passat i ja ha finalitzat la primera part
que constava de cinc sessions. Fins ara
s’ha treballat en temes relacionats amb
la malaltia de la demència. La segona
part consta d'un Taller d'Emocions que
s'iniciarà el mes de gener de 2009 i
constarà de 8 sessions. Fins ara hi ha
participat un grup de 5 per sones. 

Grup de suport per a
cuidadors de persones

amb demència
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s Vostès van tancar el pacte de
govern la primavera passada. Ara,
quan ja fa vuit mesos que governen
conjuntament amb el PSC, quina
valoració en fan?

- Jo diria que molt positiva. De fet,
personalment, la meva relació amb en
Miquel Franch ha estat sempre bona.
El cert és que teníem ganes de pactar
amb la intenció de fer un equip de
govern potent i treballar. Crec que els
dos equips s'han integrat molt bé, sal-
vades les possibles reticències prèvies
al pacte. Estem treballant bé en equip,
de manera molt conjuntada i no hi ha
cap esquerda. I en la presa de deci-
sions, sempre hi participem, hi diem la
nostra i decidim conjuntament. D'altra
banda, també tinc la sensació que, a
nivell de carrer, hi ha la percepció que
s'ha format un equip sòlid i que funcio-
na molt bé.

s Quins criteris van seguir a
l'hora de repartir les responsabili-

tats?
- En situacions de pacte, de vega-

des es distribueixen les responsabili-
tats en base a les aspiracions de cada
grup. Aquí no ho vam fer així, sinó que
ens vam basar en les capacitats de
cadascú més que no pas en les priori-
tats polítiques. I
això es veu clar.
Tots els regidors
porten temes que
encaixen amb el
seu perfil profes-
sional, amb la seva
formació o amb els
seus coneixe-
ments. Això facilita
el treball.

s Quin balanç fa de la seva
acció política fins al moment?

- Crec que el balanç el fa la gent
del poble, però he de dir que em sento
força satisfet de la feina feta fins ara.
També penso que tot és millorable i

que queda camí per recòrrer, amb un
grau d’autoexigència que cal mantenir
constantment.

s I a vostè li va tocar Urbanis-
me...

- De fet, quan es va fer el Pla
General d'Urbanisme, la legislatura del

79 al 83, jo era
regidor d'Urbanis-
me. Vol dir, que,
més o menys,
conec el tema. Per
tant, tenia una
certa lògica que jo
assumís aquesta
àrea. Vaig viure
molt directament

com es va fer el planejament, conec el
procés i com es va fer. I precisament
ara estem davant d'una nova revisió
del POUM.

s Però tot just assumir tasques
de govern, vostè va haver d'exercir
d'alcalde durant quatre mesos...

- Hi tenia experiència perquè, anys
enrere, ja vaig substituir l'Andreu Rifà.
Aquesta vegada, la qüestió era que no
es notés gaire la baixa de l'alcalde. No
hi va haver grans coses, més enllà de
plantejar-nos la necessitat de tirar
endavant el dia a dia.

s Quin és el tema més impor-
tant que hi ha sobre la taula del
Departament d'Urbanisme?

- Estem treballant en diversos
fronts, però el nou Pla d'Ordenació
Urbanística Municipal (POUM) és molt
important. El POUM ha de definir el
Torelló dels propers 20 anys. Crec que
ha de contemplar un creixement soste-
nible, no ràpid, i ha de preveure que les
infraestructures i el creixement
demogràfic vagin aparellats. És evident
que Torelló, pel sòl que té disponible,
ha de tenir un límit de creixement. S'ha

ENTREVISTA

“Estem treballant bé en equip, de manera
conjunta i no hi ha cap esquerda”

Lluís Bassas
Primer Tinent d’Alcalde i Regidor d’Urbanisme

Bassas va ser regidor d’Urbanisme de Torelló del 1979 al 1983

... voldria deixar solucio -
nats o en vies de solució

temes d'habitatge, socials,
de vialitat, la nova residèn -
cia per a la gent gran, La

Carrera, l'hotel d'entitats, la
plaça Nova, la plaça Joanot

Martorell... ...
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de preservar una porció de zona agrí-
cola, tenir definit el sòl industrial i pre-
veure el tema de l'habitatge. Tot això
ens donarà pels propers 20 anys. No
sé si caldrà ser gaire més gran perquè
tots els pobles tenen un límit de creixe-
ment.

s Darrerament s'està posant
molt l'accent amb l'habitatge públic.

- En dos o tres anys, disposarem
de 149 habitatges de promoció pública
i això és molt important. I aquest pro-
cés ja està en marxa. A més, es pre-
veuen noves promocions que també
s'iniciaran aviat.

s També s'està treballant en
poder disposar de sòl industrial. No
és paradoxal promoure sòl indus-
trial en època de crisi?

- És important tenir sòl industrial a
punt per quan la situació es comenci a
recuperar. Llavors serà decisiu tenir sòl
de manera immediata perquè qui hi tin-
gui interès en pugui adquirir i ocupar
ràpidament. Els municipis que estiguin
preparats per aquest moment, estaran
en la millor disposició.

s En els propers mesos entrarà
en funcionament l'Eix Vic-Olot.
Quina importància tindrà per Tore-

lló?
- En el mapa viari, Torelló quedarà

col·locat estratègicament entre Ripoll,
Vic i Olot. Tindrà aquestes tres capitals
de comarca a molt poca distància. A
més, amb l'Eix Vic-Olot la interrelació
entre Osona i La Garrotxa, i entre Tore-
lló i Olot en particular, canviarà total-
ment. S'establiran noves relacions, s'o-
briran nous mercats, en una i altra

direcció. I també en l'àmbit laboral.
D'altra banda, ens obrirà un pas fins a
La Jonquera, amb el que això significa
de noves comunicacions amb França. I
potenciarà el nostre sòl industrial. Atot
això cal afegir-hi el projecte de la sego-
na estació de tren de Torelló, que es
convertirà en l'estació d'Olot, i que

esdevindrà un nou eix de comunicació.
Crec que l'Eix Vic-Olot serà una infra-
estructura molt beneficiosa, tant per
Torelló, com per la Vall del Ges, i pel
conjunt d'Osona.

s Quin és el seu objectiu ideal,
a nivell de gestió municipal, d'ara
fins al final de la legislatura?

- Jo, amb tot el nostre equip, vol-
dria deixar definit el Torelló dels pro-
pers anys. Deixar solucionats o en vies
de solució temes d'habitatge, socials,
de vialitat, la nova residència per a la
gent gran, La Carrera, l'hotel d'entitats,
la plaça Nova, la plaça Joanot Marto-
rell... Els diners que vindran de l'Estat
dels Fons Estatal d'Inversió Local, que
significaran 2,3 milions d'euros per
Torelló i que ens permetran fer actua-
cions de millora urbana que teníem
previstes per més endavant. En els
temes socials, tindrem el repte de bus-
car la manera de resoldre tots els
temes socials derivats de la falta de
feina, de l'atur. Perquè l'Ajuntament
haurà de prestar els mateixos serveis,
però a més gent. I també voldria deixar
altres temes programats per a futurs
equips municipals. En definitiva, deixar
el poble el més endreçat possible.

El líder del Grup Municipal de CiU a Torelló va ser alcalde de la vila fa més de deu anys quan Andreu Rifà dimití

... És evident que
Torelló, pel sòl que té
disponible, ha de tenir
un límit de creixement.
S'ha de preservar una

porció de zona agrícola,
tenir definit el sòl indus -
trial i preveure el tema

de l'habitatge... 
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D
esprés de quatre mesos d'o-
bres els vehicles tornen a cir-
cular amb normalitat per la

carretera BV-5224 de Manlleu a
Torelló, en el tr am que va des de la
rotonda de la Miranda fins a l'entra-
da de Torelló. Les obres de millora i
condicionament van obligar a tallar
la carretera des del 17 de juliol fins
ara, la qual cosa ha suposat pràcti-
cament un període de quatre mesos.

Les obres han anat a càrrec de
l'empresa berguedana Pasquina SA i
han tingut un cost l leugerament
superior als 650.000 euros. L'actua-
ció ha consistit, essencialment, en
l'eixamplament i millora de la calça-
da, des del punt qui lomètric 2,700
fins al 4,150, és a dir gairebé 1,5

quilòmetres. També s'ha actuat
sobre un revolt peri llós, incremen-
tant el seu radi. A partir d'ara, els
dos carrils passen a tenir una ampla-
da de 3,5 metres, amb dos vorals
exteriors de 0,5 metres, i cunetes
transitables d'entre 1 i 1,5 metr es
d'amplada. Amb totes aquestes
millores, la velocitat pr ojectada és
de 80 km/h.

L'alcalde de Torelló, Miquel Franch,
ha destacat la importància de tornar
a disposar d'aquest enllaç viari,
sobretot en pr evisió de la propera
entrada en funcionament del tram
Torelló-La Vall d'en Bas de l'Eix Vic-
Olot. Miquel Franch creu que, des-
prés de les obres, la carretera "és
millor i més segura".

Es reobre al trànsit el tram 
de carretera BV-5224 de 

La Miranda a Torelló

E
l passat dia 19 de setembre, al
voltant de les 10 i 20 minuts
del matí la policia municipal

de Torelló va rebre un avís urgent
per una agressió amb arma blanca a
una veïna del municipi.

Dos vehicles de la  Policia Local es
van desplaçar fins el lloc dels fets, al
carrer Sant Bartomeu i, en un pri -
mer moment, van atendre la víctima
que tenia dues ferides al costat
esquerre, una més amunt que l'altra
i ferides amb hemorràgia al canell
esquerre. Minuts després va arribar
l'ambulància del Transport Sanitari
de Catalunya i una patrulla de Mos -
sos d'Esquadra. Ben aviat es va tenir
coneixement que el pressumpte
autor dels fets, del que ja es dispo -
sava d'una petita descripció física,
estava intentant desfer-se de les
possibles proves del delicte i nete -
jant la sang de la víctima al bar "El
Casal" de la plaça Nova. Ràpidament
una patrulla de la policia local de
Torelló i la dotació de Mossos d’Es -
quadra es van adreçar al lloc on es
trobava el pressumpte agressor,
però aquest ja havia marxat i s’ha -
via canviat de roba.

Aleshores es va iniciar una recer -
ca per la zona del centre de Torelló,
fins que la patrulla dels Mossos va
ser alertada per una veïna que l'in -
dividu que cercaven es trobava a la
barra d’un bar, per la qual cosa va
ser detingut en el mateix lloc, sense
oferir cap tipus de resistència. La
patrulla de Mossos va traslladar-lo
a les seves dependències policials
de Vic i la patrulla de policia local de
Torelló va assegurar les proves del
delicte, localitzant l'arma utilitzada
en la temptativa d'homicidi, un
ganivet de cuina.

Torelló viu un cas de

violència de gènere

Substituides les plaques del passatge d'Espanya per les de Passatge 11 de Setembre

A f inals del mes de no vembr e es van can viar les plaques del passa tge d'Es -
pany a i es van substituir per les de passa tge 11 de Setembr e. L'Ajuntament
de Tor elló v a pr endr e aquest acor d, a pr oposta de la Comissió per la deno -

minació dels noms dels car rer s de la pob lació, en el ple del mes de juny . La inicia -
tiv a va ar ribar f ins a la Comissió de noms a petició de l'Assemb lea de Jo ves de la
Vall del Ges que , des de f a temps , feia campany a per tal de can viar el nom d'aquest
car rer. El passa tge 11 de Setembr e, f ins ar a passa tge d'Espany a, està situa t entr e
la plaça No va i el car rer Mossèn P arassols .
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Polítiques d’igualtat i 
NOa la violència de gènere 

E
l pròxim gener del 2009 la Regido-
ria d’Igualtat d’Oportunitats presen-
tarà el II Pla d’I gualtat que marcarà

les polítiques i els projectes que durant
els pròxim 4 anys es realitzaran a Torelló
per fomentar i potenciar la igualtat d’o-
portunitats entre homes i dones. 

Fins el moment, i en el marc del I Pla
d’Igualtat, s’han anat desenvolupant
activitats que han comptat amb la parti -
cipació de moltes persones interessades.
Un exemple és el cicle de xerrades-
tallers deicat a la salut de les dones.
Durant cinc sessions (22 i 29 d'octubre i
5, 12 i 19 de novembre de 2008) es van
plantejar temes com la salut de les dones
des d'una perspectiva integral, viure més
i  viure millor, fer-se gran, el dolor i el
malestar, cuida el cor i canviar estils de
vida.  Les participants han valorat la for-
mació rebuda amb una nota molt alta.  

NO a la violència masclista

Aquesta és la campanya a la qual s'han
adherit més de 30 entitats de Torelló, en
el marc dels actes del dia 25 de novem-
bre, Dia Internacional contra la violència
envers les dones. Els Serveis Socials,  la
Policia Local, els Mossos d'Esquadra i el
Centre d’Atenció Primària de Torelló tre-
ballen coordinadament en un Circuit d'a-
tenció a les víctimes de la violència mas-
clista. Per lluitar contra aquesta realitat i
per conscienciar a la població l’àrea de
Joventut i I nfància realitza un tallers de
prevenció de relacions abusives. Aquesta
proposta es concep com una estratègia
educativa per promoure els comporta-
ments igualitaris i la resolució no violen-
ta dels conflictes. Són dinàmiques edu-
catives per a alumnes de batxillerat i
cicles de l'IES Cirvianum de Torelló.

Entitats que diuen NO a la violència masclista
- AAVV del Bar ri de Montser rat
- Agrupament Escolta Comte Jofr e i
Verge de Roca pr evera 
- AMPA Llar d'inf ants Blancaneus
- AMPA CEIP Dr. For tià Solà
- Associació Cultur al Deix ebles de
Sant Feliu
- Associació d'Estudis T or ellonencs
- Associació de Marxants d'Osona
- Associació Osona contr a el Càncer -
Junta Local de T or elló 
- Càritas Inter par roquial 
- CEIP Mar ta Mata
- CEIP Vall del Ges
- Club Bàsquet Ges 
- Club Billar T or elló
- Club Espor tiu Espar vers d'Osona
- Club de Gimnàstica Gimgès
- Escola d'Ar ts Plàstiques de T or elló
- Escola de Música Municipal 

- Escola R oca pr evera
- Escola Sa gra ts Cor s
- Fundació Priv ada Festiv al de Cine -
ma de Muntany a de Tor elló
- Gent Gr an en Marxa del Casal de la
Gent Gr an de Tor elló
- Grup de Bitlles Ca talanes SomiSe -
reme del Ges
- Grup Car rossair e Els Pescallunes
- Grup Xarxa de T or elló
- Grup Actiu T or elló (G AT)
- Grup de Puntair es Vall del Ges
- IES Cir vian um
- IES Jaume Callís (V ic)
- Natació Club T or elló 
- Residència Cals A vis
- Societa t Ocellair e de Tor elló
- Tennis T aula Tor elló
- TILBO
- Osona amb els Nens

La violència vers les dones per part
de la parella és una forma de

violència de gènere universal i, fona -
mentalment, ha estat una situació
invisible socialment. Invisible en tant
que normalitzada i integrada social -
ment com a part estructural de la
relació entre dones i homes. El nos -
tre país ha compartit, i comparteix
encara, aquesta situació amb altres
com a fruit d'una història determina -
da pels seus components patriarcals.

En els darrers anys s'han produït
alguns canvis significatius pel que fa
a aquesta invisibilitat. Si bé no
podem dir que ara hi ha més violèn -
cia contra les dones, sí podem dir
que ara és visible o són més visibles,
tot i que, en gran part, encara hem
de parlar d'un fenomen ocult: la
majoria de les situacions de violència
no són visibles ni identificades.

Des de l'Ajuntament de Torelló
volem iniciar una campanya impli -
cant tot el teixit associatiu del muni -
cipi i és per això que us demanem
que signeu el full d'adhesió. La sig -
natura d'aquest document servirà
per validar la nostra queixa a situa -
cions de violència masclista que es
produeixin a l'Estat Espanyol i a
Catalunya. Això es vol fer penjant
una banderola on constarà el lema:
“Les entitats de Torelló i el seu poble
diuen: NO A LA VIOLÈNCIA MASCLIS -
TA”.

A més, també constarà al web de
l'Ajuntament. En aquesta pàgina
d'Internet mostrarem la relació d’en -
titats que es vagin adherint.

Per a més informació podeu trucar
al telèfon 93 859 10 50. Us agraïm la
vostra col·laboració.

Carta d’adhesió 
per implicar les 

entitats de Torelló
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L
'Ajuntament de Torelló ha encarre-
gat a la restauradora Clara Payàs
la recuperació de la pintura mural

de la caseta ubicada als Jardins de la
Casa Espona, al carrer Ges d'Avall
número 5, realitzada pel pintor, dibui-
xant i pedagog, Francesc d'Assís Galí i
Fabra (Barcelona, 1880 - 1965).

Jaume Espona i Brunet (Barcelona,
1888 - 1958), industrial i mecenes cul-
tural de família torellonenca va refor-
mar totalment la casa pairal del seu
pare, Josep Espona i Font al carrer Ges
d'Avall número 5. L'origen de la fortuna
familiar es situa en la indústria tèxti l.
La família Espona va ser la propietària
de la fàbrica de Torelló coneguda com
Can Tarrés i, més tard, de la Colònia
Espona a Sant Joan de les Abadesses.

Jaume Espona es va relacionar amb
artistes del seu temps, finançà la res-

tauració del monestir de Sant Joan de
les Abadesses (Duran i Reynals) i llegà
nombroses obres d'art al MNAC.

Entre 1928 i 1943 reformà la casa
pairal - d'estiueig a Torelló. L'arquitecte
Raimon Duran i Reynals (1895-1966)
dirigí aquesta reforma (1943). Fran-
cesc Galí, deixeble d'Alexandre de
Riquer i autor dels frescos de la Central
de Correus de Barcelona (1928), de la
cúpula del Palau Nacional (1929) o de
l'Hotel de la Rotonda de Barcelona,
participà en aquesta reforma. Rebé
influències del Modernisme però
encaixà millor dins del Noucentisme
abarrocat i arcaïtzant. Segons la infor-
mació recollida, es creu que Galí tre-
ballà a l’Espona de Torelló entre els
anys 1928 o 1929, quan en Jaume
Espona inicià la reforma de la casa pai-
ral. 

Es restaurarà la pintura mural
que Francesc d’Assís Galí va 
pintar a la caseta de l’Espona

La revista ‘Entre dones’ ha dei -
xat de ser una iniciativa única -

ment rodenca i s’ha convertit en
una publicació editada conjunta -
ment pels Ajuntament de Roda de
Ter, Manlleu i Vic i el Consorci de
la Vall del Ges, Orís i Bisaura. 
‘Entre dones’ va néixer amb la
intenció de ser un mitjà d’infor -
mació i sensibilització que posi en
el centre d’atenció les opinions i
les experiències de les dones. Es
publica dues vegades a l’any,
coincidint amb dues diades claus
per les dones, el 8 de març i el 25
de novembre. Fa uns dies s’ha
publicat el tercer número de la
revista que es va estrenar el
novembre del 2007, el Dia Mun -
dial contra la violència vers les
dones i va aparèixer amb un
segon número el 8 de març d’en -
guany, Dia Internacional de les
dones.

Torelló participa 
en l’edició de la 

revista ‘Entre dones’

Cultura convoca una nova edició de la borsa d’estudi 

L ’Àr ea de Cultur a de l'Ajuntament de T orelló ha or ganitza t una no va edició de la bor sa d'estudi i tr eballs de r ecer ca. El pr emi té
com a objectius essencials l'estím ul a la in vestig ació i a l'enriquiment del pa trimoni tor ellonenc . Les bases estipulen que poden
concór rer al pr emi qualse vol estudi o tr eball de r ecer ca i in vestig ació, en llengua ca talana, pr esenta t en qualse vol forma t (vídeo ,

CD-ROM, escrit...) sobr e un tema d'història, g eografia, política, medi ambient, economia, llengua, sociologia o altr es, relaciona ts amb
Torelló i el seu àmbit d'inf luència. A dif erència d'edicions anterior s, no es prioritzarà ca p temàtica. Simplement s'e xigeix que els tr e-
balls han de ser inèdits i a por tar nous coneix ements sobr e Torelló. El pr emi està dota t amb 2.500 eur os, un 25% dels quals es lliur a-
ran en el moment de l'adjudicació, mentr e que el 75% r estant es lliur arà en el moment que estigui aca bada la v ersió def initiv a del pr o-
jecte per a la qual l'autor té un termini d'un any . El 31 de g ener de 2009 és la da ta màxima de pr esentació de pr ojectes i el v eredicte
de l'adjudicació es f arà púb lic dur ant el mes de març. L'Ajuntament es r eser va el dr et de pub licació del tr eball.
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E
l Club Bàsquet Torelló, amb la
col·laboració de la Regidoria
d’Esports de l’Ajuntament i l’à-

rea d’Esports de la Diputació de Bar-
celona, ha preparat una nova edició
del Saló Temàtic de Bàsquet i del Tor-
neig de Bàsquet  Infantil, Trofeu
Ajuntament de Torelló. Aquests dos
esdeveniments es celebraran de
forma paral·lela els pròxims dies 29 i
30 de desembre al pavelló municipal.
La trobada dedicada al bàsquet
inclourà un ampli ventall d’activitats
adreçades a joves de totes les edats. 

Reformes al pavelló

Enguany aquestes cites esportives
comptaran amb una instal·lació
recentment remodelada. El Torneig
Infantil de Bàsquet ja es jugarà en la
nova superfície sintètica de la pista
del pavelló. A més, el poliesportiu

també ha estrenat nous espais per a
les entitats i ha posat en servei una
nova sala polivalent situada a la pri-
mera planta. D’altra banda, ben aviat
es completarà la reforma d’aquesta
instal·lació municipal amb la
instal·lació de noves cadires, d’un nou
equip de so i d’un projector amb pan-
talla. L’objectiu de la regidoria d’Es-
ports és seguir invertint r ecursos per
donar resposta a les necessitats de
les entitats esportives i de la resta
d’entitats i associacions de Torelló
que fan ús del pavelló. 

Més inversions i col·laboracions

A banda de les reformes al pavelló,
durant el 2009 Torelló veurà finaliza-
da la nova piscina coberta i també s’i-
niciaran les obres de construcció dels
nous vestidors del Camp Municipal
d’Esports. 

El Regidor d’Esports, Francesc Rive-
ra, ha valorat molt positivament la
col·laboració amb les entitats que al
llarg del 2008 han organitzat diverses
trobades esportives. És per això, que
la voluntat de la r egidoria per al prò-
xim any és continuar coordinant i
col·laborant en nous projectes i aten-
dre totes les demandes mitjançant
l’horari d’atenció al públic de l’oficina
del pavelló d’esports.

D’altra banda, també s’aposta per
treballar amb les regidories d’Esports
dels pobles veïns de la Vall del Ges,
Voltreganès i comarca d’Osona amb
les col·laboracions que ja hi ha en
marxa i en noves propostes que
puguin sorgir. Segons Rivera, “cal
continuar aquest camí de bona ente-
sa que hem construït per al bé i els
interessos dels nostres ciutadans i
ciutadanes”.

Es prepara una nova edició del Torneig
Infantil i del Saló Temàtic de Bàsquet

La pista del pavelló municipal s’ha renovat amb la instal·lació d’una superfície sintètica
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T
radicionalment, els ajuntaments, que són
l'administració que està més a prop dels
ciutadans i les ciutadanes i que, per tant,

coneix les seves necessitats, han anat assumint
competències i responsabilitats, però, sovint
moltes d'aquestes competències no han anat
acompanyades d'un finançament adequat per
part de les administracions superiors (Generali-
tat i go vern de l'Estat). Això fa que els impos-
tos i les taxes, que es tracten habitualment en
el ple anual d'ordenances, continuïn tenin un
pes molt important per al finançament dels
ajuntaments, un pes que f a que, per exemple,
sigui absolutament demagògic i absurd dir que
en temps de crisi s'han d'abaixar els impostos
(es poden buscar fórmules per bonificar els
col·lectius que més patiran aquesta crisi; es pot
fer pagar molt més als que més tenen; es
poden establir boni ficacions per fomentar
bones pràctiques, però, en cap cas es poden
eliminar els impostos!).

En el ple d'ordenances de l'Ajuntament de
Torelló, que es va fer a mitjan d'aquest mes de
novembre, des d'ICV-CdG, a banda d'analitzar,
argumentar i votar (a f avor o en contra) les
propostes presentades per l'equip de govern
(PSC-CIU), vam presentar també tres propostes
perquè fossin votades per la resta del Consisto-
ri. Aquestes propostes eren:

- "Fomentar l'estalvi d'aigua, r ebaixant el
mínim mensual actual que factura l'empresa
(tant si les f amílies el gasten com si no el gas-
ten) de 10 m3 a 7 m3 i "castigant" els consums
desmesurats.

- "Premiar les bones conductes pel que fa a la
recollida de deixalles, fent que les famílies que
uti litzin la deixalleria tinguin una boni ficació en
la taxa d'escombraries, criteri que s'està apli-
cant a diversos municipis de Catalunya.

- "Donar el mateix tr acte a les famílies mono-
parentals amb dos o més fills que a les famílies
nombroses pel que fa a la bonificació de les

taxes de la Llar d'Infants o l'Escola de Música.
Les propostes van comptar amb el suport dels

regidors d'ERC, però, l'equip de govern que,
per cert, va ser incapaç de fer una breu pre-
sentació o argumentació dels criteris que havia
seguit per a l'elaboració de les ordenances que
presentava al ple, no va acceptar cap de les
nostres propostes. Amb quins arguments?
Doncs, en el cas de l'aigua, el regidor d'Hisen-
da, P. Galobardes, va afirmar coses com que
"els ciutadans de Torelló ja han estalviat, sense
necessitat de penalitzar abaixant en tram i tam-
poc ha estat necessari penalitzar a nivell fiscal,
apujant el consum excessiu".

En el segon cas, el de la bonificació per ús de
la deixalleria, la resposta del regidor va ser que
"fa relativament poc que tenim la pr oposta [f eia
una setmana que la tenien; el mateix temps
que tenim els regidors i les regidores per estu-
diar totes les ordenances que ens presenta l'e-
quip de govern...] i, per tant, ha estat impossi -
ble fer l'avaluació corresponen que és necessà-
ria abans de presentar qualsevol proposta en
ferm" o "tampoc és clar, al meu entendre, i en
tot cas és una cosa per estudiar més a fons, tal
com els ha anat a altres municipis [...], si r eal-
ment bonificant els que acudeixen a la deixalle-
ria, la bonificació és ben aplicada o no...".

En la darrera proposta, la de les famílies
monoparentals, l'equip de govern va ser inca-
paç de fer cap comentari i es va procedir a la
votació amb un resultat de 13 v ots en contra -
-PSC i CIU-- i 4 vots a favor -ICV-CdG i ERC).

Com sempre, podeu trobar més informació a
http://ciutadansdelges.bloc.cat/ i si teniu qual -
sevol problema, suggeriment o comentari
podeu contactar amb nosaltres per correu pos-
tal (Grup municipal ICV-CdG. C. Ges d'Avall, 5,
08570 Torelló) o per corr eu electrònic mit-
jançant les adreces:
torello@iniciativa.cat 
ciutadansdelges@gmail.com

Criteris bàsics a l'hor a 
de par lar de tax es i impostos

GRUP MUNICIP AL D’I NICIA TIV A PER CATAL UNY A VERDS - C IUT ADANS DEL GES
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Q
uan el pacte entre el PSC i CiU es va fer rea-
litat, mol ts temíem les conseqüències que tin-
dria una coalició entre els dos partits majori-

taris de Torelló, entre el vencedor i el que havia de
representar l'alternativa a aquest.

Quin pes tindria la dissidència política d'una macro-
majoria de 13 regidors enfront 3 d'ERC i 1 d'ICV?

En un dels plens més importants que es porten a
terme en un ajuntament, el de les or denances, on
s'acorden com es recaptaran els ingressos propis de
l'ajuntament,  vàr em poder viure què representa el
pacte de govern entre PSC i CiU, la sociovergència.

L'oposició, tant ERC com ICV, vàrem presentar
esmenes (l'any passat amb el PSC en minoria es va
poder arribar a acords de modificacions i compromi-
sos futurs sense arribar a presentar esmenes). Ho
podríem resumir en que anaven en dues línies:
mesures fiscals per l'estalvi de l'aigua i bonificacions
en el pagament de taxes i impostos, com l'IBI.

Sobre aquest últim, r esulta que la Ley de Hacien-
das Locales espanyola no dóna autonomia als ajun-
taments per establir bonificacions més enllà de les
famílies nombroses. ERC volíem que se n'establissin
per famílies monoparentals, joves i jubilats. No va
poder ser.

Però tampoc va poder ser les bonificacions per
taxes (que si que preveu la llei) ni les mesures per
l'estalvi d'aigua. L'equip de govern sociovergent sols
va respondre a la proposta sobre l'aigua, ja no va
obrir més la boca ni a través de l'alcalde, ni del por-
taveu de CiU ni del regidor d'Hisenda, sols parlava el
secretari, l'oposició es posicionava i es votava.

Sense diàleg, sense debat, sense raó. Sols la força
dels 13 vots de PSC i CiU i el silenci sepulcral de
socialistes i convergents.

I un Ple on s'aproven els impostos que ha de pagar
la gent de Torelló no és la xocolata del lloro,  i menys
en una situació complicada com la que ja vivim de
crisi econòmica i que sembla que anirà a més.

És per això que ERC volíem inserir mesures de
bonificacions per sectors vulnerables de la societat,
com ara els jubilats, els joves emancipats i les famí-

lies monoparentals. 
Cal recordar, que l'any passat, per donar el nostre

vot favorable als impostos, el PSC es va comprome-
tre a estudiar possibles bonificacions per les orde-
nances d'enguany. Resulta que dos dies abans de la
convocatòria del Ple, i perquè els hi preguntem, ens
diuen que la llei no permet aquests bonificacions.

Davant d'aquesta resposta, el Grup Municipal
d'ERC-AM Torelló ens preguntem que fa l'ajuntament
que tingui en compte el context de crisi econòmica.
Ens ho preguntem i ho preguntem al Ple, a l'equip de
govern sociovergent. No hi ha resposta, al marge
dels extraoficials murmuris provinents d'algunes
cadires insignes de l'equip de govern.

ERC demana al Ple que l'apujada de l'IBI fos més
moderada, ja  que de mitjana s'apuja més de l'11%
i que prop del 60% de contribuents se'ls hi apuja
com a mínim més del 8%. L'IPC és del 4,5%.

La resposta de l'equip sociovergent? Silenci i mur-
muris. Les paraules d'ERC no valen ni la resposta de
l'alcalde, del líder de CiU ni del regidor d'Hisenda.
Què són 3 regidors enfront dels 13 de PSC i CiU? 

No cal donar explicacions ni per la pujada del més
de l'11% de l'IBI, ni que l'impost de v ehicles estigui
el màxim des de fa anys i ni en temps de crisi es
plantegen abaixar l'impost, ni que sobrecarreguin la
taxa de recollida de deixalles per poder fer una cam-
panya de sensibilització.

El Ple és un tràmit legal, per la sociovergència no
sembla que sigui on hi ha els representants que han
votat els torellonencs i les torellonenques. Tampoc és
estrany que cada cop que poden, treuen competèn-
cies al Ple i es passen a la Junta Local de Govern, que
no és pública i on la oposició no té dret a vot.

Malgrat tot, ERC construïm l'alternativa a la socio-
vergència. Malgrat els silencis de PSC i CiU, nosaltres
no callarem.

Al Grup Municipal d'ERC-AM Torelló ens pots trobar
a www.esquerra.cat/torelló i contactar a tr avés de
torello@esquerra.org. A més, pots visitar el bloc del
portaveu Jordi Casals: http://blocs.esquerr a.cat/jor -
dicasals.

IBI + 11% 
Hi ha crisi. I què?

GRUP MUNICIP AL D’ESQUERRA REPUBLICAN A DE CATAL UNY A - ACORD MUNICIP AL
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I NAUGURACIÓ DE L'EXPOSICIÓ DE PESSEBRES I CANTADA

DE NADALES

Dissabte, 20 de desembre 
19.45 h.
Parròquia de Montserrat

EL CAU DE L'UNICORN PRESENTEN EUREKA
Dissabte, 27 desembre.  
12.00 h. 
Teatre Cirvianum

CONCERT DE NADAL A CÀRREC DE STRAUSS PHIL -
HARMONIC PILSEN (R EPÚBLICA TXECA)

Dilluns, 29 de desembre 
21.00 h. 
Teatre Cirvianum

REIS DE TORELLÓ 2008 - 2009
28 de desembre -  Recollida de cartes
5 de gener  - Parades dels patges reials 
5 de gener  - Arribada i rua reial

FESTA DE REIS A LA KARPA

5 de gener
A partir de les 24.00 h.
Carpa Municipal de Torelló

ELS PASTORETS DE TORELLÓ

25 de desembre a les 21.00h
26 de desembre  a les 18.00h
28 de desembre a les 18.00h
3 de gener a les 21.00h
4 de gener a les 18.00h
Teatre Cirvianum

ACTIVITATS DE NADALA TORELLÓ

L’Alcalde i tot el consistori, us desitgem unes bones festes.

Miquel Franch i Ferrés
Alcalde de Torelló Desembre 2008

posa
l’accent!To
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